

172 (VI). Question of the status in the Cameroons under British administration of immigrants from the Cameroons under French administration as raised in the petition from the French Cameroons Welfare Union

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its sixth session, in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Brigadier Gibbons as special representative, that part of the petition from the French Cameroons Welfare Union (T/Pet.-4/19-5/8) which raises the question of the status in the Cameroons under British administration of immigrants from the Cameroons under French administration,

Having noted the assurance of the Administering Authority that immigrants enjoy equal privileges with the local inhabitants of the Territory,

The Trusteeship Council

Decides that no action by the Council is called for on this question;

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Eightieth meeting,
3 April 1950 (T/574).*

173 (VI). Question of general economic development as raised in certain petitions concerning the Cameroons under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its sixth session, in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Brigadier Gibbons as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of general economic development:

1. Petition from Mr, F. T. Tambe (T/Pet.4/41),
2. Petition from the Fon of Bali and the Bali Native Authority (T/Pet.4/43),
3. Petition from the Cameroons National Federation (T/Pet.4/16-5/7),
4. Petition from the Cameroons Federal Union (T/Pet.4/61-5/66),
5. Petition from the Bangwa Native Authority, (T/Pet.4/47-5/63),

Having taken note of the observations of the United Nations Visiting Mission to West Africa on the

172 (VI). Question du statut, au Cameroun sous administration britannique, des immigrants venus du Cameroun sous administration française, soulevée dans la pétition de la French Cameroons Welfare Union

Agissant en vertu de l'Article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, au cours de sa sixième session, en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné le général Gibbons comme représentant spécial, la partie de la pétition de la *French Cameroons Welfare Union* (T/Pét.4/19-5/8) qui soulève la question du statut, au Cameroun sous administration britannique, des immigrants venus du Cameroun sous administration française,

Ayant pris acte de l'assurance donnée par l'Autorité chargée de l'administration que les immigrants jouissent de droits égaux à ceux des habitants originaires du Territoire,

Le Conseil de tutelle,

Décide que cette question n'appelle aucune mesure de la part du Conseil;

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Quatre-vingtième séance,
3 avril 1950 (T/574).*

173 (VI). Question du développement économique général, soulevée dans certaines pétitions concernant le Cameroun sous administration britannique

Agissant en vertu de l'article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa sixième session, en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné le général Gibbons comme représentant spécial, les parties des pétitions suivantes qui soulèvent la question du développement économique général:

1. Pétition de M. F. T. Tambe (T/Pét.4/41),
2. Pétition du Fon de Bali et de la *Bali Native Authority* (T/Pét.4/43),
3. Pétition de la *Cameroons National Federation* (T/Pét.4/16-5/7),
4. Pétition de la *Cameroons Federal Union* (T/Pét.4/61-5/66),
5. Pétition de la *Bangwa Native Authority* (T/Pét.4/47-5/63),

Ayant pris acte des observations présentées par la Mission de visite des Nations Unies en Afrique

question of economic development in the Cameroons under British administration (T/461, part II, chapter II (b)),

Having taken note of the observations of the Administering Authority concerned (T/486, paragraphs 9 to 16) as well as of the oral statement of the special representative on this subject,

Having noted the assurance of the Administering Authority that all possible steps are being taken for the economic development of the Trust Territory and that particular attention will be paid to the economic development of the Bamenda Province and the Mamfe District,

The Trusteeship Council

Decides to inform the petitioners that the question of economic development of the Trust Territory has been and will be examined in connexion with its examination of the annual reports of the Administering Authority on the administration of the Territory;

Draws the attention of the petitioners to the recommendation on general economic advancement adopted by the Trusteeship Council at its sixth session,¹ the text of which reads as follows:

"The Council, noting from the annual report, the report of the Visiting Mission, the petitions and the statements of the special representative that much remains to be done in the Territory in the field of economic development, recommends to the Administering Authority that a special effort be made to accelerate the rate of progress in this sphere";

Invites the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*Eightieth meeting,
3 April 1950 (T/575).*

174 (VI). Question of the Bakweri and other lands held by the Cameroons Development Corporation as raised in certain petitions concerning the Cameroons under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its sixth session, in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Brigadier Gibbons as special representative, those parts of the following petitions which raise the question of the Bakweri and other lands held by the Cameroons Development Corporation:

1. Petition from the Bakweri Land Committee (T/Pet.4/3 and T/Pet.4/3Add.1, 2, 3, 4 and 5),
2. Petition from the Cameroons National Federation (T/Pet.4/16-5/7),

¹ See *Official Records of the Trusteeship Council*, sixth session, 68th meeting.

occidentale au sujet du développement économique du Cameroun sous administration britannique (T/461, partie II, chapitre II, b),

Ayant pris acte des observations de l'Autorité chargée de l'administration (T/486, paragraphes 9 à 16), ainsi que de l'exposé oral fait à ce sujet par le représentant spécial,

Ayant pris acte de l'assurance donnée par l'Autorité chargée de l'administration que toutes les mesures possibles sont prises en vue du développement économique du Territoire sous tutelle et que le développement économique de la province de Bamenda et du district de Mamfé fera l'objet de soins particuliers,

Le Conseil de tutelle

Décide d'informer les pétitionnaires que la question du développement économique du Territoire sous tutelle a été et sera étudiée lors de l'examen, par le Conseil, des rapports annuels présentés par l'Autorité administrante sur l'administration du Territoire;

Attire l'attention des pétitionnaires sur la recommandation relative au progrès économique général que le Conseil de tutelle a adoptée à sa sixième session¹ et qui est ainsi conçue:

"Le Conseil, constatant, d'après le rapport annuel, le rapport de la Mission de visite, les pétitions et les déclarations du représentant spécial, qu'il reste beaucoup à faire dans le Territoire en matière de progrès économique, recommande à l'Autorité chargée de l'administration de faire un effort particulier pour accélérer le rythme des progrès dans ce domaine."

Invite le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*Quatre-vingtième séance,
3 avril 1950 (T/575).*

174 (VI). Question des terres bakweri et autres, détenues par la Cameroons Development Corporation, soulevée dans certaines pétitions concernant le Cameroun sous administration britannique

Agissant en vertu de l'article 87 b de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa sixième session, en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, l'Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle avait désigné le général Gibbons comme représentant spécial, les parties des pétitions suivantes qui traitent de la question des terres bakweri et autres détenues par la Cameroons Development Corporation:

1. Pétition du Bakweri Land Committee (T/Pét.4/3 et Add.1, 2, 3, 4 et 5),
2. Pétition de la Cameroons National Federation (T/Pét.4/16-5/7),

¹ Voir les *Procès-verbaux officiels du Conseil de tutelle*, sixième session, 68ème séance.